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ظریف:  اروپا تحت تاثیر اقدامات دیگر کشورها در همکاری با ایران قرار نگیرد

الیزابت بین کوفسکا، کمیسیونر صنعت و کارآفرینی اتحادیه اروپا با محمدجواد ظریف دیدار کرد. وزیر امور خارجه کشورمان در این دیدار ضمن اشاره به حوزه های متنوعی که برای همکاری میان بخش های 
خصوصی و دولتی ایران و اتحادیه اروپایی وجود دارد تاکید کرد: موانع گســترش روابط بین دو طرف باید رفع شــوند و نقش اتحادیه در اســتفاده از فضای پس از رفع تحریم ها بسیار مهم است. او افزود: اتحادیه 

اروپا نباید تحت تاثیر اقدامات دیگر کشورها و قدرت ها در همکاری با ایران قرار بگیرد. الیزابیت بین کوفسکا، کمیسیونر صنعت و کارآفرینی اتحادیه اروپا نیز در این دیدار بر گسترش همکاری های 
این اتحادیه و ایران در حوزه ها و زمینه های مختلف تاکید کرد.  وی با اشــاره به افزایش تمایل شــهروندان اروپایی برای ســفر به ایران، گردشــگری را یکی از مستعدترین حوزه های همکاری بین 

ایران و این اتحادیه دانســت. او هم چنین اظهار کرد: به دنبال مشــارکت و چشــم انداز بلند مدت در کار با ایران هســتیم و معتقدیم که زمینه های تحقق این مشارکت هر چه سریع تر باید فراهم 
شود. الیزابت بن کوفسکا به همراهی یک تیم فنی متشکل از شرکت های اروپایی به تهران سفر کرده است. کمیسیونر صنعت، کارآفرینی اتحادیه اروپا اوایل سال جاری  نیز به همره فدریکا 

موگرینی به تهران سفر کرده بود.

از نیامدن احمدی نژاد ناراحتم
صادق زیبــاکلام با بیان اینکــه از نیامدن 
احمدی نژاد نارحت است گفت که احمدی 
نــژاد اگــر می آمــد همانند ســتون پنجم 
اصلاحاتی هــا در میــان اصولگرایان عمل 
می کرد. این اســتاد دانشــگاه در نشســتی 
در خبرگــزاری موج اظهار کــرد: اگر آقای 

احمدی نــژاد می آمد به نفــع اصلاح طلبان بود؛ چرا کــه خیلی ها از ترس 
پیــروزی دوبــاره احمدی نــژاد در انتخابــات بــه پای صندوق هــای رای 
می آمدنــد و به روحانــی رای می دادند که در صورت نیامدن وی این قشــر 
از مردم ممکن اســت رغبت شــرکت در انتخابات را نداشــته باشــند. وی 
بــا بیان اینکــه همه بایــد در راســتای قانون منــدی و قانون گرایی تلاش 
 کنیــم  اظهار کرد که حقوق آقــای احمدی  نژاد طبق قانون اساســی باید

 حفظ می شد. 

تابع تصمیم ائتلاف اصولگرايان هستیم
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی با اشــاره به 
مســاله وحدت اصولگرایان برای انتخابات 
 ،96 شــوراهای  و  ریاســت جمهــوری 
اظهارکرد: حزب موتلفه اسلامی از سه ماه 
گذشــته تمام ظرفیت خود را جهت ائتلاف 
اصولگرایــان بخصــوص بــرای انتخابات 

ریاست جمهوری بکار گرفته است. محمدنبی حبیبی افزود: ما در دوره های 
مختلف انتخاباتی اعم از انتخابات مجلس و ریاست جمهوری، کاندیداهای 
اختصاصی خودمان را داشته ایم. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی با بیان اینکه 
مــا همواره گفته ایم اگر اصولگرایان کاندیدای موتلفه اســلامی را انتخاب 
کنند، از آنها تشکر می کنیم، گفت: اگر اصولگرایان برای انتخابات ریاست 
جمهوری 96 به ائتلاف رسیدند، نامزد موتلفه اسلامی را به جلسات ائتلاف 
معرفی می کنیم و هر تصمیمی در آن جلسات گرفته شد تابع خواهیم بود.

مذاکرات بازطراحی اراک ادامه دارد
ســخنگوی ســازمان انرژی اتمی با اشاره 
به ســفر هیــأت چینی بــه ایــران و ادامه 
گفت وگوهــا بــر ســر بازطراحــی راکتــور 
اراک، اظهــار کــرد: هیأت چینــی هفته 
گذشــته به تهران آمدند و روز دوشــنبه نیز 
تهران را تــرک کردند. این مقام ســازمان 

انــرژی اتمی تصریــح کرد که "مذاکــرات و رایزنی ها بر ســر "طراحی" و 
"مــرور طراحــی" هم چنان ادامــه دارد و در همین راســتا هیــأت ایرانی 
نیــز در روزهــای آینــده به چین ســفر می کنــد." وی خاطرنشــان کرد: 
طراحــی اولیه راکتــور اراک در مرحله بازطراحی توســط کارشناســان و 
متخصصــان ایرانی انجام و آماده شــده اســت، اما مذاکــرات در رابطه 
 بــا چگونگــی مرور ایــن طراحی توســط کارشناســان چینــی هم چنان 

ادامه دارد.

سرلشگرجعفری: پايداری 
انقلاب اسلامی در نه گفتن 

به  نظام سلطه است
سرلشکرپاســدار محمدعلی جعفری فرمانده کل 
ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی  اظهار داشت: 
شــهدای هر اســتان کشــور ویژگی های خاصی 
دارنــد و شــهیدان اســتان خراســان شــمالی از 
غیــرت و جوانمردی بالایــی برخــوردار بودند که 
باعث شد حماســه های بزرگ  آفریده شود که آثار 
 آنهــا امــروزه هم در کشــور و هــم در منطقه دیده 

می شود.
 فرمانده کل سپاه با بیان اینکه شهدا مظهر اقتدار 
ملی و شــکوه انقــلاب و محور اصلی ایســتادگی 
و مقاومــت در برابــر نظام ســلطه هســتند اظهار 
کرد: بحمدالله امروز  این ایســتادگی حماسه های 

خارق العاده ای را خلق کرده  است.
وی افــزود: هــر چــه از عمــر انقلاب اســلامی 
می گذرد، ارزش شــهیدان بیشــتر نمایان می شود 
و ما شــاهد دســتاوردهای بزرگی همچون وجود 
امنیت معجزه آســایی در کشور هســتیم که همه 
ایــن امنیت به برکت خون شــهدا اســت.جعفری 
تصریح کرد: شــرط اصلی رشــد هر کشــور وجود 
امنیت است که خوشــبختانه این مسئله در کشور 
مــا در بالاترین شــرایط قرار دارد.وی بــا تاکید بر 
اینکــه پایداری انقلاب اســلامی در نــه گفتن به  
نظام ســلطه است تصریح کرد:دشــمنان همواره 
به دنبال این بوده اند که امنیت را از کشور ما بگیرند 
درحالی که جوانان غیور با گذاشــتن جان شان در 
کف دست شــان در صحنه ورود پیدا کردند و هنوز 

هم این روحیه ادامه دارد.
فرمانــده کل ســپاه بــا بیــان اینکــه از دهه 80 
آمریکایی هــا به دنبــال برنامه ریزی بــرای حمله 
به ایــران بودنــد، عنوان داشــت: آمریــکا که از 
تحریم و اقدامــات این چنینی به نتیجه نرســیده 
بود تصمیــم به حمله نظامــی علیه ایران گرفت و 
حادثه ســاختگی 11 ســپتامبر را بــه وجود آورد تا 
بــه این بهانه به منطقه بیاید و ابتدا به افغانســتان 
و عــراق حملــه کــرد تــا حضــورش را در اطراف 
ایــران تکمیل کند.وی افــزود: آمریکایی ها تا آن 
زمان در کشــورهای افغانســتان و عــراق پایگاه 
نظامی نداشــتند و در مقابل در همه کشــورهای 
 منطقــه حضــور گســترده یــا محــدود نظامــی 

داشتند. 
از سال 80 تا 86 آمریکایی ها به دنبال حمله نظامی 
به ایــران بودند که نیروهای نظامــی ما نیز در این 
مدت در آماده باش کامل به سر می بردند.فرمانده 
کل ســپاه با طرح این ســوال که  چرا آمریکایی ها 
با این قــدرت نظامی و تســلیحاتی جرأت حمله به 
ایران را پیدا نکردند، یادآور شــد: همیشــه تابلوی 
دفــاع مقدس در ذهن آمریکایی ها بوده و درســی 
کــه دفاع مقدس به آنها داده باعث شــده تا بدانند 
که در صورت حمله هیچ افق روشــنی برای شروع 

جنگ ندارند.
جعفری با اشــاره به اینکه مردم عراق و افغانستان 
در ســال های اشــغالگری آمریکا با حضور نظامی 
این کشــور مخالــف بودند و در برابــر آن مقاومت 
می کردنــد گفــت: امریکایــی هــا می داننــد که 
یکپارچگی و اتحاد ملت ایران مثال زدنی اســت و 
متوجه شــدند که نمی توانند چنیــن غلطی بکنند.
وی بــا تاکیــد بــر اینکه  امنیــت داخلــی وامنیت 
مرزهای جمهوری اســلامی ایران یک دســتاورد 
اســت،اظهار کرد: برخی کشــورهای منطقه و آل 
ســعود خائن برای ضربه زدن به ایــران با یکدیگر 

همکاری می کنند.

صراط نیوز نوشت: اصل ماجرای کنار رفتن جنتی چیست؟
ماجرای استعفا یا برکناری جنتی، هرچه باشد یک تصمیم جمعی است نه خواسته شخصی و انفرادی. در روزهایی که موضوع انتخابات 

96 و وعده های بر زمین مانده روحانی در حوزه اقتصادی، به صدر اخبار آمده، چه موضوعی بهتر از کنسرت و موسیقی می تواند دولت را از 
این باتلاق نجات دهد؟

 مرصاد نیوز نوشت: دزدی های یانکی ها از ملت ایران تا هدایایی که دولت یازدهم به آمریکا داد
در حالی که غارت آمریکایی ها از ملت ایران ادامه دارد و اسناد منتشر شده هم نشان می دهد که دولت یازدهم به آمریکایی ها هدایایی 

داده اند!، نمایندگان ملت ایران خواستار تحقیق و تفحص از پیگیری پرونده های حقوقی ایران و آمریکا شده اند.

 رویداد 24 نوشت: یاسین گرفتار رامین
یکی از پرونده های جنجالی فضای سیاسی و هنری ایران در ماه های اخیر پرونده یاسین رامین فرزند محمد علی رامین معاون مطبوعاتی 

وزارت ارشاد در دولت احمدی نژاد و تئوری پرداز نفی هولوکاست و همسر مهناز افشار بازیگر سینمای ایران بوده است.

 خبرآنلاین نوشت: چرا حسن روحانی به »فصل ترمیم« کابینه  رسید؟
زمزمه های ترمیم در دولت بالا گرفته است، می گویند وزرای آموزش و پرورش، ورزش و جوانان و فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار است از قطار 

دولت پیاده شوند، پیاده شدنی که از سر قهر و دلخوری رییس دولت از وزرایش یا بالعکس نیست؛ فصل تجدید قوای دولت فرا رسیده است.

عکس روزسایت نگار

جلسه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی

خبرنامه
سه شــنبه 27 مهــر مــاه 1395

آیاراهورود»مینوخالقی«بهمجلسبازمیشود؟
عطف به ما سبق قانون در مواردی امکان پذير است

مینو خالقی منتخب مردم اصفهان در دهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اســلامی با رد صلاحیت جنجالی اش پــس از انتخابات از راهیابی به مجلس 
دهم باز ماند؛ اما راه نیافتن او به مجلس، باعث تهیه و تصویب طرحی شــد که 
خالقی را احتمالًا در مقایسه با حالتی که به مجلس راه می یافت، تأثیرگذارتر کرد.
طرح استفساریه قانون انتخابات مبنی بر امکان رد صلاحیت نماینده منتخب 
پس از انتخابات از ســوی شورای نگهبان، چندی پیش به تصویب نمایندگان 
مردم در قوه مقننه رســید، البته شــورای نگهبان با این استفســاریه مخالفت 
کرد تا بار دیگر این طرح به مجلس برگردد؛ جایی که نمایندگان به جای ایجاد 
اصلاحات و تأمین نظر شورا بر مصوبه قبلی خود اصرار کردند تا اولین رویارویی 

جدی مجلس دهم با شورای نگهبان رقم بخورد.
اما پرســش مطرح در این میان، این اســت که آیا ایــن مصوبه در صورت تأیید 
نهایی از سوی شورای نگهبان یا مجمع تشخیص مصلحت نظام، شامل حال 
»مینو خالقی« هم خواهد شــد و او به مجلس راه خواهد یافت یا خیر؟ ســؤالی 
کــه »علی مطهری« نائب رئیس مجلس و از طراحان طرح استفســاریه به آن 

پاسخ مثبت داده است. 
به باور مطهری استفســار قانون، قانون جدیدی نیســت که عطف به ما سبق 
نشــود. با این حال برخی دیگر از نمایندگان ایــن موضوع را منتفی خوانده اند. 
خبرنگار »تابناک« جنبه حقوقی این مسأله را با دو حقوقدان، نعمت احمدی و 

دکتر علی اکبر گرجی در میان گذاشته است.

استفساریه، قطعاً شامل مینو خالقی می شود
نعمت احمدی حقوقدان و وکیل دادگستری بر این نظر است که این استفساریه 
در صورت تأیید به طور قطع عطف به ما سبق و لذا شامل مینو خالقی می شود. 
وی در این خصوص گفت: »تصویب قانون جدید عطف به ما سبق نمی شود؛ 
اما تفســیر قانون، قانون جدیدی نیست بلکه تفسیر قانون سابق است. درواقع 

وقتی قانون ابهام دارد، استفسار یا پرسیدن نظر مقنن است«. 
به گفته احمدی، استفساریه درست است اعتبار قانون را دارد، اما قانون جدیدی 
محسوب نمی شود که بگوییم از این به بعد اگر موردی بود، تابع این قانون باشد.
این حقوقدان تأکید کرد: »این مسأله بالاخره یک جایی باید خاتمه یابد. بالاخره 
یک جایی باید شــورای نگهبان انتخابات را تمام شده تلقی کند. اگر قرار باشد 
شــورای نگهبان در تمام مدت یک مسأله ای را انتخابات بداند، پس فرق بین 

»کاندیدا«، »منتخب« و »نماینده« چیست؟«

شورای نگهبان مصوبه را رد و مجمع آن را تأیید خواهد کرد
وی با بیان اختلاف پیش آمده بین شــورای نگهبان و مجلس در پرونده خانم 
»مینو خالقی«، تصریح کرد: »اگر شــورای نگهبان این تفســیر را تأیید کند یا 
نهایت کار به مجمع بکشــد و تأیید شــود، قطعا شــامل حال خانم خالقی هم 

می شود«.
احمدی در پاســخ به اینکه »آیــا این مصوبه محدود کردن اختیارات شــورای 
نگهبان نیســت؟«، اظهار کرد: »شورای نگهبان برای خود اختیاراتی در نظر 
گرفته است و این کار نمایندگان، درواقع یک توضیحی به شورای نگهبان است 

که قانون همین قدر به شما اجازه داده است«.
این وکیل دادگســتری درخصوص اینکه سرنوشــت این مصوبه در نهایت چه 
خواهد شــد، گفت: »مطمئنم شــورای نگهبان باز هم این را رد می کند و می 
رود مجمع. همه هم می دانند نظر مجمع موافق مجلس اســت. چون مجمع 
با نگاهی باز به انتخابات و ســایر قضایا نگاه می کند که نگاه شورای نگهبان با 

مجمع متفاوت است«.

عطف به ما سبق قانون در مواردی امکان پذیر است
یک حقوقدان و استاد دانشگاه اما در این خصوص استفساریه را به قطعیتی که 
نعمت احمدی شــامل حال مینو خالقی می داند، نمی خواند. به نظر وی اینکه 
استفساریه عطف به ما سبق و شامل حال خالقی شود از سویی چندان مشکل 

حقوقی ندارد و در عین حال عادلانه تر و به صلاح تر است.
دکتــر »علی اکبــر گرجی« با بیان اینکه از منظر حقوقی اصل بر آن اســت که 
قوانین مصوب مجلس عطف به ما ســبق نمی شود، یعنی قانون ناظر به آینده 
است، اظهار کرد: »منتهی هر قاعده کلی در عالم حقوق استثنائاتی می تواند 
داشــته باشد که از سوی خود قانون گذار بر این قاعده وارد می شود. به عنوان 
مثال، وقتی قوانین کیفری دچار تغییر می شــوند، معمولا گفته می شود، اگر 
قانون جدید به حال متهمان مساعدتر است، این قانون عطف به ما سبق شدنش 
اشــکالی ندارد؛ چون با عدالت ســازگارتر اســت. از منظر کلی تر هم اساسا در 
مباحثی که مرتبط با حق ها و آزادی های شهروندی است و تنبیهی را بر آن ها 
بار نمی کند و منافعی را هم عاید آن ها می کند، می گوییم که عادلانه تر است 
که از تأثیر قانون در گذشــته هراسی نداشته باشیم. در این موضوع هم ما می 

توانیم مباحثی مانند عدالت و مردمسالاری را مطرح کنیم«.

حل مورد مینو خالقی به صلاح نظام سیاسی است
ایــن حقوقدان در ادامه اظهار کرد: »نکته دوم هم درمورد قوانین تفســیری 
اســت. برخی اعتقادشــان بر آن اســت کــه قانون تفســیری اساســا قانون 
جدیــدی نیســت؛ یعنی در استفســاریه ها امــر و نهی جدید و حــق و تکلیف 
جدیــدی ایجــاد نمی شــود. بــه یک معنــا قانون تفســیری را کاشــف اراده 
پیشــینی قانون گذار مــی دانند، یعنی از طریق آن مجلــس بیان می کند که 
قانــون گذار مثلا 20 ســال قبل قصد بیان چنین نکته ای را داشــته اســت. 
بنابراین چون استفســاریه قانون جدیدی نیســت، می تــوان آن را معطوف به 
گذشــته کــرد. اما به هــر حال اگر این موضــوع از منظر عدالــت و احترام به 
آرای عمومی و حساســیت مجلس نســبت بــه مطالبات عمومی نگریســته 
 شــود، در عطف به ما ســبق شــدن این مصوبــه ایراد حقوقــی قابل توجهی 

وجود ندارد«.
وی افــزود: »مضافا اینکه پرونــده خانم خالقی یک پرونده ســاده ای بود که 
متأســفانه طبــق روال معمول برخی از دوســتداران نظام این پرونده ســاده را 
بــه یک معضل پیچیده عجیــب و غریبی تبدیل کردند کــه هزینه هایی برای 
نظام داشــت. به نظرم دوستداران نظام در چنین مواردی می توانند پدرانه تر و 
مصلحانه تر برخورد کنند تا این مســأله های کوچک با تدبیرهای نادرســت به 

یک معضل تبدیل نشود«.
گرجــی تصریح کرد: »حال که نماینــدگان مجلس با درایــت و آینده نگری و 
دلســوزی این همت را کرده اند که این مشــکل به گونه ای حل شود، به گمان 
من بهتر اســت این مشکل حل شود و بیش از این انرژی نظام سیاسی و مردم 
صرف این قضیه نشود. از آمدن خانم خالقی به مجلس مطمئنا نظام جمهوری 

اسلامی متضرر نخواهد شد«.


